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→ Πώς μπορείτε να προ-
βλέψετε το μέλλον ενός 
ποδοσφαιριστή από μικρή 
ηλικία; Είστε σε θέση να 
γνωρίζετε αν ένα 13χρο-
νο παιδί μπορεί να αγω-
νιστεί σε υψηλό επίπεδο 
μερικά χρόνια αργότερα; 
«Για να μπορέσει κάποιος να 
παίξει σε υψηλό επίπεδο, θα 
πρέπει να παρατηρεί έναν 
μεγάλο όγκο πληροφοριών, 
να παίρνει αποφάσεις γρή-
γορα και σωστά, να εκτελεί 
με ακρίβεια και με μεγάλη 
ταχύτητα. Ολες αυτές οι δε-
ξιότητες σχετίζονται με τις 
λειτουργίες του εγκεφάλου, 
που είναι γνωστές ως “η δύ-
ναμη του εγκεφάλου”. Αξιο-
λογούμε αυτή την εγκεφαλι-
κή δύναμη με νευροεπιστη-
μονικά παιχνίδια, που προ-
καλούν όλα τα διαφορετικά 
μέρη του εγκεφάλου.
Δοκιμάσαμε περισσότερους 
από 1.000 παίκτες. Από επί-
πεδο Champions League έως 
ερασιτεχνικό επίπεδο. Από 
16 ετών και άνω έχουμε μια 
καλή εκτίμηση για το γνωστι-
κό εύρος ζώνης ενός παίκτη.
Μπορούμε να προβλέψου-
με εάν η εγκεφαλική τους 
δύναμη στην ηλικία ενός 
ενήλικα θα είναι σε θέση να 
ανταποκριθεί στις απαιτή-
σεις του ελίτ ποδοσφαίρου. 
Εάν ο εγκέφαλος δεν είναι 
αρκετά γρήγορος, ισχυρός ή 
ακριβής, ο παίκτης θα χρει-
αστεί να αντισταθμίσει (επί-
σης) πολλά για αυτό με άλ-
λες δεξιότητες (όπως τεχνι-
κές ή φυσικές)».

→ Θα μπορούσε ένα παί-
κτης με γνωστικά χαμη-
λές επιδόσεις να παίξει σε 
υψηλό επίπεδο;
«Η πιθανότητα είναι αρκετά 
χαμηλή. Αντίθετα, ένας παί-
κτης με μεγάλη “εγκεφαλι-
κή δύναμη” είναι πολλά υπο-
σχόμενος γνωστικά, αλλά αν 
αυτός ο παίκτης δεν αποδί-
δει καλά τεχνικά, πνευματι-
κά και σωματικά, είναι ακό-
μα δύσκολο να ανταποκριθεί 
στις απαιτήσεις του ελίτ ποδο-
σφαίρου. Βοηθάμε τους συλ-

λόγους να λαμβάνουν καλύ-
τερες αποφάσεις για τα ταλέ-
ντα, ώστε να μετριάζουν τον 
κίνδυνο επένδυσης, για παρά-
δειγμα, στην πρόσληψη παι-
κτών στην ακαδημία τους».

→ Πώς μπορείτε να «πα-
ντρέψετε» τη νευροεπι-
στήμη με το ποδόσφαιρο;
«Το ποδόσφαιρο είναι πρω-
τίστως ένα εγκεφαλικό παι-
χνίδι ή εγκεφαλική δραστη-
ριότητα. Χωρίς τον εγκέφα-
λο οι μύες, τα οστά, οι πνεύ-

μονες ή οτιδήποτε άλλο δεν 
είναι χρήσιμοι. Το λεγόμενο 
«πιλοτήριο ανάμεσα στα αυ-
τιά» καθορίζει εάν κάποιος 
μπορεί να παίξει σε υψηλό 
επίπεδο».

→ Ο ανθρώπινος εγκέφα-
λος αποφασίζει για τα πά-
ντα; 
«Αυτή είναι μια φιλοσοφι-
κή ερώτηση. Αφορά και αυ-
τό το (υπο) συνειδητό. Είναι 
σαφές ότι οι εγκεφαλικές 
λειτουργίες παίζουν καθο-

ριστικό ρόλο στην απόδο-
ση στο γήπεδο».

→ Μπορείτε να μας πεί-
τε κάποιους από τους 53 
παράγοντες που μετράτε;
«Για παράδειγμα, πολλές δεξι-
ότητες προσοχής όπως συγκέ-
ντρωση, καθοδήγηση της τέ-
χνης, απομάκρυνση της προ-
σοχής ή αλλαγή προσοχής. Ή 
λειτουργική μνήμη - παράγο-
ντες όπως η ικανότητα της 
ικανότητας φιλτραρίσματος 
(μη) σχετικών πληροφοριών».

→ Ποια μεγάλα ποδο-
σφαιρικά κλαμπ ενδι-
αφέρονται περισσότε-
ρο συνεργάζονται με τη 
BrainsFirst;
«Σύλλογοι που σκέφτονται πιο 
μπροστά, όπως η Ρεάλ Σοσιε-
δάδ, η Άιντραχτ Φρανκφούρ-
της, η PSV Αϊντχόφεν, η ΑΖ 
Άλκμααρ, η Φέγενορντ Ρότερ-
νταμ ή η βελγική ομοσπονδία 
προσπαθούν συνεχώς να νι-
κήσουν τους πλουσιότερους 
συλλόγους που μπορούν να 
αγοράσουν τα μεγαλύτερα τα-
λέντα. Για να χτίσετε τα μελλο-
ντικά αστέρια αύριο, πρέπει να 
αναγνωρίσετε τις δυνατότητες 
αυτών των αστεριών σήμερα. 
Εκεί τους βοηθάμε με αντικει-
μενικά δεδομένα που προβλέ-
πουν την απόδοση».

→  Eίναι πιθανό στο μέλ-
λον με την ανάπτυξη της 
Τεχνητής Νοημοσύνης, 
να προβλέπεται σε ποια 
χώρα θα μπορεί να αγω-
νιστεί ή συγκεκριμένα σε 
ποιου τύπου ομάδα και 
συγκεκριμένο σύστημα;
«Αν υπάρχουν πολλά διαθέ-
σιμα δεδομένα, όπως δεδομέ-
να φυσικά, συμβάντων, εγκε-
φάλου, θα γίνεται όλο και πιο 
δυνατό να προβλέψουμε πι-
θανή απόδοση. Φυσικά αυ-
τό δεν θα είναι ποτέ 100% 
με ακρίβεια. Για παράδειγ-
μα, δεν ξέρεις αν ή πότε κά-
ποιος θα τραυματιστεί».

→  Πώς η Τεχνητή Νοη-
μοσύνη επηρεάζει το πο-
δόσφαιρο;

«Κλειδί η 
δύναμη του 
εγκεφάλου»

Πάμε πίσω στο 
2009, στο προ-
πονητικό κέντρο 
της Ρεάλ Μαδρί-

της, εκεί όπου προπονούνται 
σπουδαίοι ποδοσφαιριστές 
όπως ο Κριστιάνο Ρονάλντο, 
ο Ζινεντίν Ζιντάν και ο Λου-
ίς Φίγκο. Για όλους όσοι βρί-
σκονται εκεί, είναι μία ακό-
μα προπόνηση, όχι όμως για 
τον Ερικ Καστιέν. 
Ο Ολλανδός δημοσιογράφος 
και συγγραφέας αισθάνεται 
ότι έχει την απάντηση στην 
ερώτηση «Τι κάνει τη διαφο-
ρά ανάμεσα σε έναν πολύ κα-
λό παίκτη και έναν παγκοσμί-
ου κλάσης παίκτη;».
Η απάντηση είναι πως όλα 

είναι στο μυαλό. Ο Καστιέν 
βλέπει τον Ρονάλντο να παί-
ζει πολύ έξυπνα και γνωρίζει 
πως πρέπει να μελετήσει τον 
ανθρώπινο εγκέφαλο.
Μερικά χρόνια αργότερα, ο 
Καστιέν σε συνεργασία με 
τους νευροεπιστήμονες Ιλια 
Σλίγκτε και Αντρις Φαν ντε 
Λέι, ιδρύει τη BrainsFirst, την 
οποία σήμερα χρησιμοποιούν 
μεγάλα κλαμπ για να ανα-
γνωρίσουν ταλέντα από πολύ 
μικρή ηλικία και να προβλέ-
ψουν μέσα από συγκεκριμέ-
νη διαδικασία αν θα είναι σε 
θέση να αγωνιστούν σε κο-
ρυφαίο επίπεδο.
Ολα αυτά συμβαίνουν όταν 
συνδυάζονται από επαγγελ-

ματίες, υψηλό επίπεδο στον 
αθλητισμό, νευροεπιστήμη 
και Τεχνητή Νοημοσύνη.
Ο Ερικ Καστιέν παραχώρη-
σε αποκλειστική συνέντευ-
ξη στην εφημερίδα «Πελο-
πόννησος» και μίλησε για την 
είσοδο της Τεχνητης Νοημο-
σύνης (ΑΙ) στο ποδόσφαιρο 
και γενικά στον αθλητισμό.
Επίσης, αναφέρθηκε στους 
τρόπους με τους οποίους 
μπορεί να προβλεφθεί αν 
ένα παιδί μπορεί να παίξει 
σε υψηλό επίπεδο, ενώ τονί-
ζει πως στο μέλλον θα μπο-
ρεί ένας προπονητής να χρη-
σιμοποιεί έναν βοηθό ΑΙ! Εί-
ναι μια συνέντευξη που αξί-
ζει να διαβάσετε...

Συνέντευξη στον  
ΒΑΓΓΕΛΗ ΓΕΡΟΓΙΑΝΝΗ

Ο ΙΔΡΥΤΗΣ ΤΗΣ BRAINFIRST, ΕΡΙΚ ΚΑΣΤΙΕΝ 
ΓΙΑ ΤΕΧΝΗΤΗ ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟ

O Oλλανδός ιδρυτής της BrainFirst, Ερικ Καστιέν

Ο Ερικ Καστιέν συνεχίζει να πιστεύει στην ανθρώπινη έμπνευση και δημιουργικότητα

της ΔΕΥΤΕΡΑΣ



«Με διάφορους τρόπους. 
Υπάρχουν πολλές διαθέσι-
μες πληροφορίες ακόμα. Για 
να δούμε μοτίβα, να τα δι-
αχωρίσουμε από περιστατι-
κά, να κάνουμε προβλέψεις: 
Η τεχνητή νοημοσύνη βο-
ηθά στη βελτίωση της λή-
ψης αποφάσεων. Τόσο στον 
εντοπισμό ταλέντων όσο και 
στην ανάπτυξη ταλέντων. 
Ωστόσο, υπάρχει ακόμη πο-
λύς δρόμος για την ερμη-
νεία και το πλαίσιο των δε-
δομένων. Το μάτι του ειδι-
κού συν τα δεδομένα είναι 
το κλειδί και ο καλύτερος 
συνδυασμός».

→  Τι έχει αλλάξει ήδη στο 
ποδόσφαιρο η Τεχνητή 
Νοημοσύνη; Θα μπορού-
με να προβλέψουμε ακό-
μα και το τι θα συμβεί σε 
ένα παιχνίδι;
«Η Τεχνητή Νοημοσύνη έχει 
ήδη αλλάξει τον τρόπο με 
τον οποίο η διοίκηση του 
συλλόγου λαμβάνει απο-
φάσεις, οι μάνατζερ επιλέ-
γουν στρατηγικές τακτικής, 
οι σύλλογοι αγοράζουν και 
πωλούν παίκτες, οι γιατροί 
αποτρέπουν τραυματισμούς 
και ούτω καθεξής.
Το ποδόσφαιρο είναι τόσο πε-
ρίπλοκο που πάντα θα υπάρ-
χουν εξαιρέσεις και εκπλή-
ξεις. Το καλό με την Τεχνητή 
Νοημοσύνη - αν τα δεδομένα 
είναι σταθερά, έγκυρα, αξιό-
πιστα και αντικειμενικά- εί-
ναι ότι μειώνει τον οπορτου-
νισμό και την υποκειμενική 
λήψη αποφάσεων».

→  Υπάρχει περίπτωση στο 
μέλλον να δούμε προπο-
νητές να χρησιμοποιούν 
βοηθό ΑΙ;
«Φυσικά, όπως στο σκάκι. 
Θα μπορεί να λάβει στρα-
τηγικές ή τακτικές συμβου-
λές βασισμένες σε σενάρια. 
Για παράδειγμα: “Αναλύο-
ντας το αμυντικό παιχνίδι 
του αντιπάλου σήμερα, σας 
συμβουλεύω να αντικατα-
στήσετε τον παίκτη Χ με τον 
παίκτη Υ στο δεύτερο ημί-
χρονο για να αυξήσετε ση-
μαντικά τα xG (αναμενόμε-
να γκολ)”. Ή “συνεχίστε να 
επενδύετε στον παίκτη της 

ακαδημίας Χ λόγω της ανα-
μενόμενης μελλοντικής αξί-
ας, αντί για τον παίκτη Υ, 
ακόμη και όταν η απόδοση 
του Υ σήμερα Υ είναι καλύ-
τερη”».

→  Πώς σχολιάζετε το φαι-
νόμενο, να προσλαμβά-
νονται από τα μεγάλα 
κλαμπ όλο και περισσό-
τερες προγραμματιστές 
και επιστήμονες ανάλυ-
σης δεδομένων;
«Εξαρτάται από το ποια 
εργασία πρέπει να γίνει ή 
ποιος στόχος πρέπει να επι-
τευχθεί. Συνιστώ τη χρήση 
δεδομένων σε συνδυασμό 
με την τεχνογνωσία ειδικών 
και ατόμων με εμπειρία. Ει-
δικά στη λήψη αποφάσεων 
θέλουμε να μειώσουμε κά-
θε είδους ανθρώπινες προ-
καταλήψεις. Γενικά θα πρέ-
πει να υπάρχει μια γέφυρα 
μεταξύ θεωρίας και πράξης. 
Δυστυχώς, υπάρχει συχνά 
ένας “γυάλινος τοίχος” με-
ταξύ του τμήματος δεδομέ-
νων και του τμήματος πο-
δοσφαίρου. Ενας επιστήμο-
νας δεδομένων με γνώσεις 
ποδοσφαίρου και ένας ει-
δικός ποδοσφαίρου χωρίς 
γνώση δεδομένων έχουν 
τον κίνδυνο παρερμηνεί-
ας/παρεξήγησης. Φυσικά, 
η έλλειψη γνώσης μερικές 
φορές οδηγεί σε “φρέσκες 
προοπτικές”. Θα συνιστού-
σα την πρόσληψη τουλάχι-
στον ενός μεταφραστή δεδο-
μένων, γεφυρώνοντας την 
ποδοσφαιρική εξειδίκευση 

και την τεχνογνωσία δεδο-
μένων».

→  Απειλείται ο αθλη-
τισμός από την Τεχνη-
τή Νοημοσύνη; Μπορεί 
στο μέλλον να γίνουν τα 
σπορ πιο προβλέψιμα και 
επομένως πιο βαρετά;
«Όσο αφήνετε τα ανθρώπι-
να όντα (και όχι τα ρομπότ) 
να παίζουν τα αθλήματα, θα 
είναι διασκεδαστικό, εκπλη-
κτικό, εύκολο να ταυτιστεί-
τε, προκαλώντας συναισθή-
ματα. Η BrainsFirst βοηθά 
στον εντοπισμό ευφυών πο-
δοσφαιρικών εγκεφάλων, 
γνωστών για τους δημιουρ-
γικούς τρόπους παιχνιδιού 
τους. Αυτό είναι κάτι που η 
πλειοψηφία των φιλάθλων 
θέλει να δει: παίκτες με ασυ-
νήθιστες λύσεις για προβλή-
ματα στο γήπεδο».

→  Αν ήσασταν πρόεδρος 
σε ένα μεγάλο κλαμπ, 
σε οποιοδήποτε ομαδι-
κό άθλημα, σε ποιους το-
μείς θα επιλέγατε να κά-
νετε χρήση της Τεχνητής 
Νοημοσύνης;
«Παντού υπάρχει περιθώριο 
βελτίωσης. Προσθέστε AI για 
να ενισχύσετε την ανθρώπι-
νη νοημοσύνη, έχοντας επί-
γνωση της ηθικής συμπερι-
φοράς και της δίκαιης λή-
ψης αποφάσεων. Αλλά προ-
σέξτε και βεβαιωθείτε ότι συ-
νεχίζετε να καταλαβαίνετε τι 
συμβαίνει, ώστε να έχετε κα-
τά κάποιο τρόπο τον έλεγχο 
σχετικά με τα βασικά».
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Συνιστώ 
τη χρήση 

δεδομένων σε 
συνδυασμό 

με την 
τεχνογνωσία 

ειδικών. Ειδικά 
στη λήψη 

αποφάσεων 
θέλουμε να 
μειώσουμε 
κάθε είδους 
ανθρώπινες 

προκαταλήψεις

ΤΟ ΣΤΕΛΕΧΟΣ ΤΗΣ ISA 
DIGITAL CONSULTING

↑ Η ανάλυση των δεδομένων έχει πάει σε άλλο επίπεδο με τη βοήθεια της Τεχνητής Νοημοσύνης

της ΔΕΥΤΕΡΑΣ

Για το θέμα «Τεχνητή Νο-
ημοσύνη και Αθλητισμός» 
επικοινωνήσαμε και με έναν 
άνθρωπο που είναι ειδικός, 
αλλά δεν η γνώση του γύ-
ρω από την Τεχνητή Νοη-
μοσύνη δεν περιορίζεται μό-
νο στα σπορ. 
Πρόκειται για τον Ιταλό Τζι-
οβάνι Σισίνα, διευθυντής Δι-
αχείρισης Προγράμματος της 
ISA Digital Consulting.
Η εταιρεία που εδρεύει στη 
Ρώμη, υποστηρίζει εταιρεί-
ες στον ψηφιακό μετασχη-
ματισμό με συστήματα και-
νοτομίας και Τεχνητής Νο-
ημοσύνης. 
Ειδικεύεται σε συλλογή και 
ανάλυση δεδομένων, βοη-
θώντας εταιρείες σε ολό-
κληρο τον κόσμο, να απο-
κτήσουν καλύτερη κατανό-
ηση των αγορών, των τεχνο-
λογιών, των συμπεριφορών 
των δυνητικών και σημερι-
νών πελατών και των αντα-
γωνιστών.
«Η Τεχνητή Νοημοσύνη έχει 
βελτιστοποιήσει την ανάλυ-
ση απόδοσης και τη συμμετο-
χή των φιλάθλων στα αθλή-
ματα, ανοίγοντας τον δρό-
μο για αναλυτικά στοιχεία 
πρόγνωσης και βελτιωμέ-
νες στρατηγικές προπονητι-
κής στο μέλλον. Ηδη, οι με-
γάλοι σύλλογοι αξιοποιούν 
την ΤΝ για τη λήψη αποφά-
σεων βάσει δεδομένων, τη 
βελτίωση του scouting, αλ-
λά τη διαχείριση της υγείας 
των παικτών», ανέφερε αρ-
χικά ο κ. Σισίνα, ενώ στη συ-
νέχεια του ζητήσαμε να σχο-

λιάσει το γεγονός ότι τα με-
γάλα κλαμπ προσλαμβάνουν 
όλο και περισσότερους προ-
γραμματιστές και αναλυτές 
δεδομένων.
«Η στροφή προς την πρό-
σληψη επαγγελματιών πλη-
ροφορικής στον αθλητισμό 
υπογραμμίζει την αυξανό-
μενη σημασία των δεδομέ-
νων και της τεχνολογίας για 
την ενίσχυση του ανταγωνι-
στικού πλεονεκτήματος και 
της λειτουργικής αποτελε-
σματικότητας
Ο Σισίνα έκφράζει την ίδια 
άποψη με τον Ερικ Καστιέν, 
ότι δηλαδή η ΤΝ δεν απει-
λεί τον αθλητισμό, αντίθετα 
βελτιώνει συγκεκριμένους 
τομείς: «Παρότι η ΤΝ μπορεί 
να ενισχύσει την προβλεψι-
μότητα στα αθλήματα, εισά-
γει επίσης νέες στρατηγικές 
και αναλυτικά στοιχεία, δια-
σφαλίζοντας ότι το παιχνίδι 
παραμένει δυναμικό και ελ-
κυστικό. Οπότε, απ’ αυτή την 
άποψη δεν θεωρώ ότι υπάρ-
χει κάποια απειλή.
Αν ήμουν πρόεδρος μια 
ομάδας, θα εφάρμοζα την 
ΤΝ στο σκάουτινγκ, την 
ανάπτυξη παικτών, τη συμ-
μετοχή των φιλάθλων και 
τη λειτουργική αποτελεσμα-
τικότητα για να διατηρήσω 
ένα ανταγωνιστικό πλεο-
νέκτημα. Ο ρόλος της ΤΝ 
στον αθλητισμό είναι μετα-
μορφωτικός, προσφέροντας 
πολλές ευκαιρίες για καινο-
τομία και ανάπτυξη, διατη-
ρώντας παράλληλα την ου-
σία του παιχνιδιού».

ΤΖΙΟΒΑΝΙ ΣΙΣΙΝΑ

«Η ΤΝ εισάγει νέες 
στρατηγικές και 

αναλυτικά στοιχεία»

↑ O Tζιοβάνι Σισίνα θεωρεί πως η Τεχνητή Νοημοσύνη ανοίγει 
τον δρόμο για σπουδαία πράγματα στον αθλητισμό


